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I. A működéssel kapcsolatos általános jellemzők 

 

 A művelődési ház épülete - köszönhetően az önkormányzat nyertes energetikai pályázatának- 

2015-ben megújult. A nyílászárók cseréje nagy előrelépés számunkra. A szigetelésnek 

köszönhetően rezsi költségeink 1 millió forinttal csökkentek. Továbbra is komoly probléma a 

művelődési ház épületének tetőszerkezete, mely a legutóbbi felújítás során sem oldódott meg. 

Fontos lenne, hogy megtörténjen a tetőszerkezet cseréje, mert a beázások tönkreteszik a 

szigetelést is. A 2015.évi érdekeltségnövelő támogatásból 2016 tavaszánszereltetünk néhány 

légkondicionáló berendezést. Az összeg nem volt elég az egész épület légkondicionálására, de 

a folyamat elindult. 

2017. leginkább a rendezvényekkel jellemezhető mind a könyvtár , mind a művelődési ház 

szemszögéből. Hagyományos, már megszokott programjaink mellett új, hagyományteremtő 

szándékkal létrehozott programjaink is voltak. Ehhez szükséges a képviselő-testület azon 

szemlélete, amely támogatóan állt munkákhoz, és a rendelkezésre álló humánerőforrások 

mellett a pénzügyi források nagy részét is biztosította. 

Hiszen ahhoz, hogy megfelelő minőségű szakmai munkát tudjunk végezni, nem elegendő a 

rendelkezésre álló humán erőforrások maximális kihasználása, igazi eredményt csak az 

anyagi, tárgyi fejlesztés hozhat. Éppen ezért a 2016. évi érdekeltségnövelő támogatásból új 

sátrakat és a rendezvényeken nagyon hiányzó sörpadokat vásároltunk. 

Az energetikai fejlesztésből kimaradt a könyvtár épülete, melynek utolsó felújítása 2004-ben 

történt. Ez sok tekintetben javított a könyvtári környezet esztétikáján, de nem oldotta meg az 

épület korából, állapotából, tagoltságából eredő alapvető problémákat, és nem növelte 

egyetlen m
2
-rel sem a rendelkezésre álló alapterületet. Mivel a felújítási munkák java része 

tüneti kezelés volt, az épület állapotában az elmúlt években jelentős romlást tapasztaltunk: 

beázások számos helyen, alulról újra vizesednek a falak, repedések keletkeztek a falakon és a 

mennyezeten. Az épület állapota és alapterületének nagysága egyaránt indokolja, hogy a 

képviselő-testület komolyan fontolóra vegye a könyvtár elhelyezésével kapcsolatos 

kérdéseket, melyre minden évben felhívjuk a figyelmet. 

Ugyanakkor el kell mondani,amellett hogy a könyvtár épülete továbbra sem megfelelő, a 

művelődési ház alapterülete is kicsi, és alkalmatlan egy-egy komolyabb rendezvény 

megvalósítására. Pályázati forrásokat kell keresni, amelyek segítségével legalább egy 

nagyobb színházterem készülhetne el, kiszolgáló helyiségekkel, illetve megoldódhatna a 
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könyvtár megnyugtató elhelyezése is. Ez azonban csak a képviselő-testület támogatásával 

lehetséges. 

A művelődési ház épületét továbbra is sokan és sokat használják. Bár többen másképpen 

látják ezt, meggyőződésem, hogy csupán azok az emberek vannak más véleményen, akik a 

rendezvényeket nem látogatják, illetve személyes indíttatásuk nem engedi, hogy objektíven 

lássák munkánkat. Azokat a csoportok, csoportvezetők, akik legalább hetente részt vesznek az 

intézmény életében, és kellő rálátásuk van tevékenységünkre, sőt többször elfordult már az is, 

hogy nem jutott hely számukra, egészen más véleményen vannak. De más a vélemény 

vidéken is a munkánkról, mind a környéken lakók, mind a „szakma” jónak értékeli a 

munkánkat.  

 Továbbra is nyitottak vagyunk minden kezdeményezésre, és lehetőségeinkhez mérten 

próbálunk helyet és segítséget biztosítani.  

Sajnos, egyre többször előfordul, hogy egy-egy szervezet, intézmény elfelejt nemhogy 

időben, hanem egyáltalán szólni arról, hogy az épületben összejövetelt rendez. Egy ilyen eset 

felboríthat minden más programot.   

2017. évben mind a könyvtár, mind a művelődési ház Efop pályázatot nyújtott be, melyek 

infrastrukturális fejlesztéseket tartalmaztak, azonban egyik pályázatnak sincs a mai napig 

eredménye. A korábbi pályázatok során képzett tartalékaink elfogytak, így a szakmai munka 

színvonalának fenntartása a szűkös költségvetési források miatt nehéz. 

Komoly problémát jelent, hogy nyilvános internet-használatra csak a könyvtárban van  

lehetőség, mivel a művelődési ház számítógépei a 2006-os, utolsó fejlesztés óta teljesen  

tönkrementek, nyilvános internet-használatra alkalmatlanok.  

Mivel az élet minden területén egyre nagyobb szerepet kap az e-ügyintézés, a virtuális világ,  

feltétlenül szükséges lenne segítenünk azoknak, akik számára – anyagi helyzetük,  

képzetlenségük stb. miatt – ez nem megoldható feladat. Különösen indokolttá teszi e meglévő  

szolgáltatások jó színvonalú működtetésének biztosítását az a tény, hogy a településen üzleti  

alapon működő hozzáférési pontok sincsenek. 

 

Munkánkban nagy segítséget jelent, hogy 2014-től visszakaptunk korábban elvett státuszokat, 

így 3 fő 4 óra helyett 8 órában foglalkoztatható. Ez mind a szakmai, mind a technikai 

munkában komoly segítséget nyújt intézményünknek. 
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Ugyanakkor a kezdetektől részt veszünk a kulturális közfoglalkoztatási programban, melynek 

keretében 2017. évben mind a művelődési ház, mind a könyvtár szakmai munkáját 2-2 fő 

közfoglalkoztatott segítette. 

A jövőben mindenképpen szükség lenne rá, hogy a könyvtári takarító ne 4, hanem 8 órában 

lássa el feladatát, mivel a 4 órás munka csak a legszükségesebb, mindennapi feladatok 

elvégzésére elegendő. Az ablakok tisztítása, a könyvek portalanítása, a külső terület rendben 

tartása ebbe már nem fér bele. 

 

 

II. A 2017. évi szakmai tevékenység általános jellemzői 

 

II.1. Könyvtár 

A városi könyvtár legfőbb célja, hogy a használók igényeivel összhangban nyújtson 

hozzáférést minden nyilvánosságra kerülő információhoz. Törekszünk arra is, hogy a 

nyitvatartási időn és falainkon túl is információkat szolgáltassunk a könyvtárhasználók 

számára.  

A könyvtár szakmai munkájának középpontjába a minőségelvűségkerült. Ez az általunk 

régóta követett elv a 2013-ban módosított 1997. évi CXL törvény változása és a 120/2014. 

kormányrendelet megjelenése kapcsán került előtérbe. 

 

A könyvtári programok sorában – az elmúlt évekhez hasonlóan – kiemelt figyelem övezte a 

„Könyvtárak összefogása a társadalomért” országos programsorozat enyingi rendezvényeit, 

melyek lebonyolításához 2017-ben is az NKA nyújtott anyagi támogatást. 

A könyvtárakban kialakítandó minőségi szemlélettel, tevékenységgel és az önértékeléssel 

kapcsolatos áttörést a 12/2010-es (III.10.) OKM rendelet jelentette, mely meghatározza a 

Minősített Könyvtár és a Könyvtári Minőségi Díj adományozásának feltételeit. A következő, 

a könyvtárak összességét érintő lényegi lépés az 1997. évi CXL. törvény 2013-ban történt 

módosításakor fogalmazódott meg, az 55. & (1) bekezdés k) pontjában, mely szerint a 

nyilvános könyvtár alapfeladata az, hogy: „szolgáltatásait a könyvtári minőségirányítás 

szempontjait figyelembe véve szervezi.”  

 

Mivel a nyilvános könyvtárak jegyzékén való fennmaradás létérdekünk, a 2017-es év kiemelt 

feladatának tekintettük a jogszabályokban megfogalmazott követelmények teljesítését 
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Első körben megismerkedtünk a KKÉK-kel és az EMMI ajánlásával, majd a szakmai 

kritériumok teljesítéséhez szükséges TQM ismereteket igyekeztünk elsajátítani a vonatkozó 

könyvtári szakirodalom segítségével. 

 

Az elméleti felkészülés után először a már meglevő dokumentumok felülvizsgálata történt 

meg. Javítottuk, aktualizáltuk a könyvtárhasználati, a számítógép-használati, a gyűjtőköri és 

az állományalakítási szabályzatokat, áttekintettük és korrigáltuk a könyvtár swoot analízisét, 

jövőképét és küldetésnyilatkozatát. 

 

Az új dokumentumok létrehozását a partnerlista összeállításával kezdtük, majd elkészült a 

panaszkezelési szabályzat és a könyvtárközi kölcsönzés szabályzata. Az olvasói igények 

felmérésére és a használók elégedettségére irányuló kérdésekkel kérdőívet állítottunk össze. 

Az adatok összegyűjtésére és feldolgozására 2016-ban került sor.  

A 2017-ban megkezdődött a művelődési ház minőségirányítási rendszerének kialakítása is, 

szeretnénk, ha a 2018-as évben elkészülnének a szükséges dokumentumok, és a következő 

években elnyernénk a minősített közművelődési intézmény címet. 

Az előttünk álló feladat az igényfelmérés, valamint az elégedettségi vizsgálatok, melyek 

kiértékelése nagy segítséget nyújt majd szakmai munkánk ellátásához 

 

2017-ben nem vezettünk be új szolgáltatást, de törekedtünk arra, hogy a már meglevőket  

– főként az informatikaiakat – minél magasabb szinten szolgáltassuk. 

 

Kiemelt célunk, hogy teljességre törekedve gyűjtsük, feltárjuk, és hozzáférhetővé tegyük 

Enying helytörténeti és helyismereti dokumentumait. 

 

2017-ben a korábbiaknál jobban előtérbe került a helyismeret: 

Az eddig összegyűjtött helyismereti anyag hiányosságait megpróbáltuk pótolni. A 

rendelkezésre álló anyagot folyamatosan feldolgoztuk, folyamatosan digitalizáltuk, hogy 

papír alapon és elektronikusan is hozzáférhetővé tehessük; 
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Anyaggyűjtést végeztünk Enying közelmúltjából, múlt idők élő tanúit kerestük fel, elkészült 

számtalan interjú; 

A helytörténeti ismeretek bővítése érdekében kapcsolatot építettünk a Fejér Megyei 

Levéltárral, a székesfehérvári Szent István Király Múzeummal, több alkalommal tartottunk 

megbeszélést enyingi vonatkozású témákban és többször kértünk tőlük tanácsot 

gyűjtőmunkánkkal kapcsolatban. 

 

A gyűjtemény fejlesztése, az állományalakítás a könyvtári munka egyik legfontosabb, nagy 

felkészültséget és széleskörű ismereteket igénylő része. A könyvtár dokumentumszolgáltató 

és tájékoztató munkáján kívül gyakorlatilag összes tevékenysége erre épül. Két 

munkafolyamat együttesét jelenti, egyrészt az állománygyarapítást, másrészt az 

állományapasztást foglalja magába. 

 

Manapság már elképzelhetetlen, hogy a könyvtárak a gyűjtőkörükbe tartozó valamennyi 

dokumentumot gyűjtsék. Egyrészt a különböző szintű társadalmi igények sokasága és 

sokrétűsége, másrészt a megjelenő dokumentumok mennyisége és változatossága teszi 

lehetetlenné. Mivel a szóba jöhető művek köre nagyon széles, arra kell törekednünk, hogy 

minél szélesebb körből válogassuk ki a beszerzésre érdemeseket. Helyes döntéseket csak úgy 

tudunk meghozni, ha ─ az olvasói igények mellett ─ ismerjük a könyvpiacot, a meglevő 

könyvtári állományt, valamint a rendelkezésünkre álló pénzügyi keretet. 

 

A könyvtár szakmai és gazdaságossági szempont alapján, adott évi költségvetésében 

biztosított pénzügyi keret figyelembevételével köteles gyarapítani állományát. Az 

állománygyarapítás szakmai szempontjait a gyűjtőköri szabályzat összegzi, a tényleges 

gyarapítás e dokumentumban foglaltak szellemében történik. 

 

2017-ben a gyarapításra fordítható keret tekintetében közel 10 %-os csökkenéssel kellett 

szembenéznünk, növekvő dokumentumárak mellett. Ennek következtében nagy figyelmet 

kellett fordítanunk egyrészt a beszerzendő művek kiválasztására, másrészt arra, hogy a 
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beszerezni kívánt dokumentumokat a lehető legolcsóbb forrásból szerezzük be, emiatt viszont 

a rendelés időtartama növekedett meg. 

 

Fentiek tükrében természetes, hogy a beszerzett dokumentumok száma is csökkent: 

2016:1126 db, 2017:808 db (28%-os csökkenés). A könyvtárba járó folyóiratok és napilapok 

száma ─ 2016-hoz képest ─ változatlan volt (94 cím). 

 

Az állomány folyamatos alakításának a gyarapítás mellett a másik, ellenkező előjelű, de 

ugyanolyan fontosságú összetevője az állományapasztás. A kiiktatás adminisztrációjának 

minden esetben azonos formai követelményei vannak, mégis különbséget kell tennünk a 

kényszerű kiiktatás és a tervszerű apasztás között. Kényszerű kiiktatás esetén maga a 

dokumentum fizikai valójában már nem létezik, hiányát csak a nyilvántartások szintjén lehet 

rögzíteni. Ezzel szemben a tervszerű apasztás az állományalakítás érdemi momentuma. 

2016-ban nagyszabású tervszerű állománycsökkentést végeztünk, majd állományellenőrzést 

hajtottunk végre (jellege szerint időszaki, módja szerint fordulónapi, mértéke szerint teljes 

körű). A selejtezett folyóiratokon kívül 4771 db dokumentumot töröltünk az állományból. 

2017-re nem ütemeztünk be tervszerű állományapasztást, a selejtezett folyóiratok mellett 

mindössze 107 db dokumentumot vezettünk ki az állományból, elhasználódás miatt. 

 

 

II.2. Művelődési Ház 

 

 

A művelődési ház 2017-es programkínálata  az anyagi források növekedése miatt is 

színesebbé vált. 2017-ben városunk 25 éves évfordulójára emlékeztünk. Az év során 

igyekeztünk több rendezvénnyel emlékeztünk meg erről az évfordulóról. Munkánkhoz 

komoly segítséget és támogatást kaptunk egész évben Viplak Tibor polgármester úrtól. 

Mindezek ellenére sajnos, továbbra sem volt pénzünk a korábban sikeres „Muzsikáló 

kastélykert” sorozatra, de a megvalósult rendezvényeinkre fordított összeg sem volt elég arra, 

hogy minden elénk tárt igényt kielégítsünk. Anyagi forrásaink nagy részét a Városnap 

megvalósítására fordítottuk. 



 8 

Szerencsére hosszú évek óta kialakult, jól együttműködő csapat dolgozik a művelődési 

házban, aminek köszönhetően a támadások nem zilálták szét a csapatot. Természetesen, 

elfogadunk minden jószándékú segítséget és kritikát is, azonban a személyes ellenszenvből 

táplálkozó, szubjektív és rosszindulatú támadás az effektív szakmai munkától veszi el erőnket 

és időnket.  

2017-ben először a tűzijáték kivételével nem volt program augusztus 20-án, és hiába 

következett 2 hétre rá a Városnap, a feltüzelt emberek nemtelen támadását (elsősorban a 

facebookon) nagyon nehéz volt tolerálni.  

A művelődési házban 2017-ben 16 csoport működött. Helyet kaptak (és kapnak) nálunk a 

nyugdíjasklubok, a Vöröskeresztes szakkör, hastáncosok, gyermektánc csoportok, digitális 

festészet és baba-mama klub színesítette a kínálatot, és adott lehetőséget több korosztálynak is 

a szabadidejük hasznos eltöltéséhez. Több éve visszatérően szervezünk a művelődési házban 

napközis táborokat a tavaszi- őszi illetve a nyári időszakban, melyekre nagyon nagy volt az 

érdeklődés. A gyermekek teljes ellátást kapnak, különféle foglalkozások, sokrétű programok 

várják őket, a szülők pedig biztonságban tudhatják csemetéiket. 

Fiatal zenészek is főként hétvégenként, esténként, a szünetekben pedig lehetőség szerint a 

művelődési házban próbálnak. Ennek ugyan a környéken lakók nem mindig örülnek, de úgy 

gondolom, hogy mindazoknak lehetőséget kell biztosítanunk, akik értelmes elfoglaltsággal 

szeretnék az idejüket eltölteni. 

A tavalyi évben folytatódott a közmunkások képzése, melynek több alkalommal is helyet 

biztosítottunk. 

Alkotó művészeti közösségeink aktív résztvevői rendezvényeinknek. Segítségükre, 

részvételükre mindig számíthatunk.  

Ugyanakkor intézményünk is mindig igyekezett (és igyekszik) működésükhöz minden 

segítséget megadni.  

A helyi civil szerveződések közül többen nálunk tartják összejöveteleiket (bálok, 

megbeszélések, stb.)  

2007. évtől, a Tourinform iroda megszűnésével intézményünk vette át az Enyingi Hírmondó 

szerkesztésével kapcsolatos munkákat. Korábban a postai terjesztés problémákat okozott, 

azonban sikerült megegyeznünk a postával, így a leadott újságok terjesztése legtöbbször már 
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másnap megkezdődik. A tavalyi évben egy kulturális közfoglalkoztatott munkásunknak 

köszönhetően javult az újság színvonala 

 

A művelődési közösségeink tagjainak száma 227 fő, a klubok, szakkörök résztvevőinek 

száma 227 fő. A 2017. évi összes látogatói létszám 44.657 fő volt. 

 

 

 

III. A 2017. évi szakmai tevékenység a rendezvények tükrében 
 

 

A 2017. évet  rendezvények tekintetében elsősorban a  „25 éves a város” rendezvénysorozat 

határozta meg. 

 

Könyvtár 

 

Munkánk során nagy hangsúlyt fektetünk a helyi intézményekkel, civil szervezetekkel, és 

közösségekkel való együttműködésre. Ezen belül kiemelt feladatunknak tekintjük a város 

nevelési, oktatási intézményeivel való együttműködést az olvasáskultúra fejlesztése, az 

olvasás ösztönzése, a könyvtárhasználat népszerűsítése területén, hiszen a jövő olvasóiról van 

szó. 

2017-ben az oktatási intézményekkel való kapcsolat bővítése került fókuszba, hiszen egyre 

több az olvasni nem vagy alig tudó gyerek, akinek ebből (is) fakadóan tanulási nehézségei 

vannak. Arra törekedtünk, hogy az iskola falain kívül, nem a tanórán megszokott eszközökkel 

és módon, élvezhető, könnyebben befogadható formában közvetítsük az ismereteket a 

diákoknak. Ennek érdekében a következőket tettük: 

Az általunk készített tematikus programokat és könyvtári órákat felajánlottuk az iskoláknak 

(különböző tematikájú könyvtárhasználati órák, rendhagyó órák: Az ősz, Madarak és fák 

napja); 

Játékos vetélkedőket szerveztünk és pontgyűjtő vetélkedőt indítottunk; 

Mesés kézműves foglalkozásokat hirdettünk meg (farsang, halloween, karácsony); 
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Az oktatási intézményekkel szorosan együttműködve közös programjainkat továbbra is 

megvalósítottuk (versmondó verseny, rendhagyó órák egy része stb.); 

Olvasásnépszerűsítő akciókat, olvasásösztönző projekteket szerveztünk (író-olvasó találkozó 

Telegdi Ágnessel, Meseklub az elsősöknek, Olvasókör a másodikosoknak); 

A gyermekkönyvtári állományt folyamatos fejlesztettük, 328 darab új dokumentum került az 

állományba, sajnos 50 db-bal kevesebb, mint az előző évben. Ennek kizárólag anyagi oka 

volt. 

A jövőben nagyobb hangsúlyt kell fektetnünk a 7-8. osztályosokra és a középiskolás 

korosztályra. Közülük már jóval kevesebb a rendszeresen könyvtárba járó és többségük csak 

az informatikai és irodatechnikai szolgáltatásokat veszi igénybe. Sajnálatos tény az is, hogy 

őket már szervezetten alig-alig hozzák könyvtárba a pedagógusok.  

 

Művelődési Ház 

 

Művelődési házunk aktívan részt vállal a helyi és nemzeti ünnepek méltó megünneplésének 

biztosításában. 

Március 15.-e mellett városunk október 23-i nemzeti ünnepéhez kapcsolódó rendezvényt is a 

művelődési ház biztosítja. 

Február végén csatlakoztunk a Kultúrházak éjjel-nappal programcsokorhoz, melynek során 

darts bajnokság, csocsó bajnokság, rajzverseny és kiállítás várta az érdeklődőket. 

A Nemzeti Művelődési Intézet közművelődési közösségi munkaprogramjának köszönhetően 

2017-ben 4 fő végzett kulturális közmunkát intézményünkben, munkájuk segítségével 

előrelépés történt a helytörténeti anyag feldolgozásában, illetve a művelődési ház 

programjainak színesítésében, nekik köszönhetően kézműves foglalkozások minden iskolai 

szünetben várták a gyerekeket. 

Húsvét előtti szombaton hüllőkiállítással és cirkuszi előadással vártuk az érdeklődőket, de is 

feldiszítettük a tojásfát a Szentgyörgyi Dezső téren, mely sok gyermeknek és felnőttnek 

szerzett örömöt. 
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2017-ben a majálist  a május 1-én rendeztük meg,  ismét Kabókán. Az érdeklődés nagy volt, a 

bérelt rendezvénysátor megtelt az érdeklődőkkel. 

Májusi  program volt a gyermeknap,amelyre a Cifiben került sor, de látogatottsága ismét 

elmaradt a várttól, így inkább az óvodai családi nap megvalósítását támogatnánk a jövőben. 

Szintén szerveztünk a Hősök napja alkalmából megemlékezést is.  

A Hősök napi rendezvényre Árpád szobornál és a művelődési ház előtti emléktáblánál került 

sor. Ami sajnálatos, hogy ezen a rendezvényen több volt a vidéki vendég, (a kecskeméti 

repülősök, a Malév képviselői, a Szentgyörgyi család tagjai, a székesfehérvári veterán 

repülők) mint az enyingiek.  

Pénz hiánya miatt ismét elmaradt a „Muzsikáló kastélykert” sorozat, amely sok vendéget 

vonzott a nyári szezonban a Balaton partjáról. Kuriózumnak számítanak az ilyen jellegű 

koncertek, programok, melynek igazi varázsát itt Enyingen a különleges környezet adja/adta. 

Bízom benne, hogy a közeljövőben folytathatjuk ezt a sorozatot. 

Augusztus 20-án délelőtt igazán méltó ünnepség várta az érdeklődőket, megemlékeztünk 

Enying várossá nyilvánításának 25. évfordulójáról. Este pedig csodálatos tűzijátékban 

gyönyörködhettek a megjelentek. A visszhangokról már fentebb írtam. Nem kívánom ezt újra 

részletezni. Sajnos, a korlátozott anyagi lehetőségek nem tették lehetővé, hogy megfelelő 

színvonalú programokat tudjunk szervezni.  

A tavalyi év legnagyobb rendezvénye a szeptember 2-3án megrendezett III.Enyingi Városnap 

volt, ami a korábbi bográcsfesztiválok újjáélesztését tűzte ki célul. Célunkat elértük, 

Megmozdult a város, rengeteg résztvevővel, élő koncerttel. 

Újdonság volt, hogy a rendezvények sorát már pénteken megnyitottuk Bereczki Zoltán 

koncertjével, amely nagyon nagy érdeklődés mellett zajlott. 

A pénteki napon rövid műsor után kiállítás nyílt a kastélyban Csekonicsok kora címmel. Ezen 

a Csekonics család leszármazotti is részt vettek, majd a már említett koncert következett, és 

végül a kastély falára vetített fényfestés zárta a napot, ami méltó befejezése volt a 

programoknak. A következő napon a felhőtlen szórakozásé volt a főszerep, főzés, fellépők, 

koncertek, majd este szakadó esőben Neoton koncert, ami az időjárás ellenére is nagyon 

sikeres volt. 

Vendégeink voltak testvértelepüléseink delegációi, akik nagyon jól érezték magukat nálunk. 
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Sajnos, sem az időjárást, sem a rendezvény látogatóinak összetételét nem tudjuk befolyásolni, 

sőt az általuk tanúsított viselkedés ellen is keveset tehetünk. 

Az ingyenes rendezvényeken gyakran tapasztaljuk, hogy néhány csoport – különösen a cigány 

kisebbséghez tartozók – nem tud kulturáltan szórakozni, és ami a legzavaróbb, hogy az 

egyébként tisztességesen viselkedő, kulturáltan szórakozni vágyók estéjét, napját, de 

esetenként az egész rendezvényt tönkre teszik.  

2017-ben ismét komoly segítséget nyújtottunk a járási borverseny megszervezéséhez, mely 

sok boros gazdát vonz térségünkből.  

 2 alkalommal szerveztünk bábszínházat, volt 4 alkalommal budapesti színházlátogatás, és 

ismét házhoz ment a mikulás.  

Azt látjuk, hogy lenne igény különböző gyermekprogramokra, csak sajnos, a költségvetésünk, 

illetve a színpad és a színházterem nagysága korlátokat szab a megvalósításnak, és a 

gyakoribb szervezésnek. 

Másik visszatérő téli rendezvény az adventi ünnepségsorozat volt, a város lakói számára nagy 

élményt jelentett ez a programsorozat. Minden évben igyekszünk valami újjal színesíteni a 

programok sorát.  

Hosszú évek óta komoly problémát jelent a fiatalok szórakozásának helyzete. A megoldás 

kulcsát az önszerveződésben látom. Fontos, hogy el tudják mondani, mit szeretnének, mi 

érdekli őket. Ennek hiányában nehéz bármilyen rendezvényt kitalálni számukra. 

Tapasztalataink azt mutatják, hogy azok a kisebb csoportok, baráti társaságok, akik 

összetartanak, megszervezik saját programjaikat, illetve segítséget kérnek ahhoz, hogy 

kulturáltan szórakozzanak. Egy ideje a darts lett a kedvenc program a fiatalok körében, 

aminek mindig szívesen, örömmel adunk helyet. 

Nem egyedi, hanem országos problémáról van szó. A középiskolás korosztályt barátai 

elsősorban ahhoz a városhoz kötik, ahova középiskolába jár, ugyanez elmondható a 

felsőoktatási hallgatókról is. Ahhoz a településhez, ahová este vagy hétvégenként érnek haza, 

elsősorban családjuk köti őket. 

Természetesen mi lennénk a legboldogabbak, ha mindent igényt ki tudnánk elégíteni, minden 

rétegnek megfelelő műsorral tudnánk szolgálni, azonban költségvetésünk szűkös keretek közé 

szorítja munkánkat. 
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2018. évi célok 

AZ állami költségvetésből kapott közművelődési normatíva mellé az önkormányzat biztosítja 

a művelődési ház fenntartásához és működéséhez szükséges anyagi feltételeket. Ezt 

intézményünk minden évben igyekszik kiegészíteni pályázati források elnyerésével, illetve a 

saját bevétel növelésével. 

Az intézmény dolgozói törekszenek arra, hogy a hozzánk bármilyen okból betérő látogatók 

jól érezzék magukat, elégedetten távozzanak tőlünk. A tartalmas programok mellett 

igyekszünk ápolni környezetünket, virágot elhelyezni, virágokat ültetni. Szeretnénk, ha 2018-

ban a színházterem világítását lehetne felújítani pályázati forrásból, illetve önrészből. 

Feladataink közé tartozik a közművelődési rendelet felülvizsgálatának előkészítése. 

Igyekszünk figyelni, hogy kommunikáción jobb és eredményesebb legyen. 

Városunk civil szervezetei a művelődési házzal karöltve egyre több rendezvénnyel próbálják 

kiszolgálni a kulturális igényeket.. 

Továbbra is kiemelt feladatunk a helyi közösségi, civil kezdeményezések támogatása, 

szakmai segítése, az új kezdeményezések felkarolása. 

Összefoglaló gondolatok 

A gyermekkönyvtárban a korábbi évekhez hasonlóan szervezzük meg - az iskolákkal és az 

óvodákkal történt egyeztetés után - a különböző foglalkozásokat. A hagyományos 

versenyeket és pályázatokat továbbra is meghirdetjük. Igyekszünk megragadni minden 

lehetőséget és eszközt, amelynek segítségével hatékonyabbá tehetjük az olvasóvá nevelést. 

Ebben a munkában rendkívüli nehézséget okoz, hogy nagyon kevés – sajnos egyre kevesebb - 

gyerek tudja eszközként használni az olvasást. Gyakran tapasztaljuk, hogy felsősöknek is 

annyira kell még az olvasás technikájára figyelniük, hogy az olvasottak tartalmára már nem 

tudnak koncentrálni. Szótárakban, lexikonokban való tájékozódásukat sok esetben 

lehetetlenné teszi a magyar ábécé ismeretének hiánya. Az iskolai tanórákra való gyűjtőmunka 

évről évre kevesebb, és könyvtárhasználatot igénylő feladatot is alig-alig kapnak a tanulók.  
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Gyermekkönyvtári tevékenységünket negatívan befolyásolja a helyiség kis mérete, 

zsúfoltsága, a megfelelő számú asztal és ülőhely hiánya. Ezek a problémák együttesen 

korlátozzák a helyben használat mértékét: csoportos könyvtárhasználatra nincs lehetőség, sőt 

forgalmasabb időszakokban kifejezetten zavaró a nagy tömeg. 

Az olvasási kultúra, az olvasóvá nevelés területén mutatkozó drámai helyzeten való 

változtatás szándékával egyeztetést szeretnénk folytatni az iskolák vezetőivel, és javasoljuk 

közös cselekvési program kidolgozását. Az együttműködés rendkívül fontos ezen a területen, 

hiszen a könyvtár önmagában tehetetlen, mi csak azokkal az iskolásokkal tudunk pozitív 

eredményeket elérni, akik megtanultak olvasni, akiket szülői-pedagógusi motiváció inspirál 

könyvtárlátogatásra. 

 

Mivel az élet minden területén egyre nagyobb szerepet kap az elektronikus, a virtuális világ, 

feltétlenül szükséges segítenünk azoknak, akik számára – anyagi helyzetük, képzetlenségük 

stb. miatt – ez a lehetőség egyébként elérhetetlen lenne. Különösen indokolttá teszi e meglévő 

szolgáltatások jó színvonalú működtetésének biztosítását az a tény, hogy a településen üzleti 

alapon működő hozzáférési pontok nincsenek, így minden igényt a könyvtárban működő 6 db 

számítógépnek kell kielégítenie. A művelődési ház pillanatnyilag nem rendelkezik olyan 

gépparkkal, amellyel a nyilvános internet-használatot biztosítani lehetne, bár erre nagy 

szükség lenne. 

 

Sokszor érik támadások az intézményt, a támadásokkal teli légkörben nehéz minőségi 

munkát végezni.   

Pénz hiányában nehéz bármit is tennünk, nehéz az elvárásoknak megfelelnünk, de 

igyekszünk minden lehetőséget megtalálni, és többletforrásokat teremteni, hogy 

munkánkat színvonalasabbá tudjuk tenni. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 


